

# برنامج تدريب وإرشاد معلمي اللغة العربية للناطقين بغيرها



برنامج تدريب وإرشاد جماعي فريد من نوعه، مخصص لمن يرغبون في صقل مهاراتهم التدريسية وتعليم اللغة العربية بأساليب عصرية وأكثر فعالية وجاذبية. يُعد هذا أول برنامج تدريبي من نوعه في مجال تعليم اللغة العربية للناطقين بغيرها (TAFL). من تصميم وتنفيذ الدكتورة ليلى فاميليار.

## معاً سنتعلم كيفية

- بناء مجتمعات صافية تنمي روح التعاون وترسخ الشعور بالأمان النفسي والانتماء
- توظيف مبادئ علم النفس المعرفي وعلم الأعصاب في تيسير تعلم اللغة العربية وبناء ثقة المعلم
- تطبيق منهجية التصميم العكسي في بناء المناهج وتطوير الوحدات التعليمية
- التمييز بين أنشطة الطلاقة اللغوية والدقة اللغوية مع تصميم خطط تدريسية تحقق التوازن بينهما
- ابتكار مواد تعليمية تراعي المستويات اللغوية والثقافية والذهنية للمتعلمين
- تنفيذ استراتيجيات فعالة لتنمية المهارات اللغوية بأبعادها المتكاملة
- تعزيز الكفاءة الثقافية لدى الطلاب عبر اختيار المحتوى والأنشطة الملائمة
- استثمار تقنيات الذكاء الاصطناعي في تصميم المهام التعليمية وتجويد الخطط والممارسات التدريسية
- تطوير نظم تقييم متنوعة تقيس مختلف جوانب الأداء اللغوي للطالب
- إدارة الوقت بكفاءة تضمن تحقيق التوازن المهني والرفاهية الشخصية للمعلمين

## الضيوف المتحدثون ومقدمو ورش العمل

### إيما تريتمان

جامعة نيو مكسيكو  
أستاذة مشاركة للغة العربية للناطقين بغيرها



### نسرين المكوك

منصة "كم كلمة"  
شريكة مؤسسة والمديرة التنفيذية في "كم كلمة"



### آلاء حسن

جامعة زايد  
محاضرة لغة عربية



## نبذة عن البرنامج

### هيكل البرنامج

- جلسات تفاعلية أسبوعية مع د. ليلى فاميليار
- ورشات عمل متخصصة يقدمها نخبة من الخبراء والمختصين في المجال
- منصات تواصل حصريّة للتشاور مع الزملاء ود. ليلى فاميليار
- باقة مختارة من الموارد التعليمية الملهمه
- مهام وأنشطة تطبيقية متنوعة
- بيئة تعاونية محفزة وداعمة للنمو المهني
- ساعات استشارية مكتبية فردية وجماعية
- دليل إرشادي (مجاني) يتضمن تمارين عملية تعزز تطوير الذات
- بالإضافة إلى جلسات وساعات استشارية شهرية إضافية خلال فصل خريف 2026!

### حجم المجموعة

- نقبل ١٠ مشاركين فقط لضمان جودة التفاعل وتحقيق أقصى استفادة
- احجز مكانك الآن!

### التواريخ والأوقات

- ١٠ يناير - ٩ مايو ٢٠٢٦
- أيام السبت من الساعة الرابعة إلى السادسة والنصف عصراً بتوقيت أبوظبي
- إجمالي الساعات: ٤٥ ساعة مباشرة + ساعات استشارية مكتبية
- لن تُعقد جلسات في الأيام التالية:  
٧ فبراير، ١٤ و ٢١ مارس، ١١ أبريل



# برنامج تدريب وإرشاد معلمي اللغة العربية للناطقين بغيرها



برنامج تدريب وإرشاد جماعي فريد من نوعه، مخصص لمن يرغبون في صقل مهاراتهم التدريسية وتعليم اللغة العربية بأساليب عصرية وأكثر فعالية وجاذبية. يُعد هذا أول برنامج تدريبي من نوعه في مجال تعليم اللغة العربية للناطقين بغيرها (TAFL). من تصميم وتنفيذ الدكتورة ليلى فاميليار.

## الأسئلة الشائعة

من يمكنه التقديم للبرنامج؟

فصل ربيع ٢٠٢٦ مخصص حصريًا لمعلمي اللغة العربية كلفة ثانية في المدارس الثانوية والجامعات الخاصة والحكومية.

ما اللغة المستخدمة في التدريب والتوجيه؟

لغة التواصل الرئيسية هي العربية الفصحى واللهجة البيضاء، إضافة إلى الانجليزية للقراءة.

ما المنصة الالكترونية المستخدمة للاجتماعات؟

تُعقد جميع الجلسات المباشرة وساعات الاستشارة وورش العمل عبر منصة زوم (Zoom). يجب على المشاركين استخدام جهاز حاسوب والتأكد من استخدام آخر نسخة من التطبيق.

هل يُطلب تشغيل الكاميرا أثناء الجلسات؟

نعم، لضمان تفاعل الجميع وبناء جو إيجابي. إذا كنت غير مرتاح للتواصل المرئي مع الزملاء عبر الكاميرا، فهذا البرنامج قد لا يناسبك.

هل يتم تسجيل الجلسات؟

لا، ولكن نشارك الموارد والأنشطة الأساسية في حال تغيب المشارك عن جلسة.

ما آخر موعد تاريخ لدفع الرسوم؟

٢٧ ديسمبر ٢٠٢٥. التسجيل محدود لعشرة معلمين حسب أسبقية التقديم ومدى ملاءمة المتقدم للبرنامج (سوف يتم مقابلة المتقدمين عبر منصة زوم بعد التقدم بطلب الالتحاق)

هل توجد سياسة للإلغاء؟

- إلغاء قبل ١٣ يومًا من تاريخ البدء: استرداد ٥٠٪
- أقل من ٧ أيام من البدء: لا استرداد

هل يتم توفير شهادات تدريب؟

نعم، عند الطلب. يُشترط حضور ١٢ جلسة من أصل ١٤ للحصول على الشهادة.

كيف يمكنني التسجيل؟

لطلب الانضمام أرسل بريدًا إلكترونيًا إلى [contact@lailafamiliar.com](mailto:contact@lailafamiliar.com)

## الجهات الراعية



## التمويل والمنح الدراسية

- نشجع أساتذة الجامعات من الدول ذات الدخل المحدود على التقديم للبرنامج، حيث توفر المبادرة خصمًا يصل إلى ٧٥٪ على رسوم التسجيل لمرشّح واحد مستوف للشروط.
- كما يمكن لمعلمي اللغة العربية في المدارس الثانوية الحكومية في أمريكا الشمالية وأوروبا والمملكة المتحدة التقدم للحصول على منح التطوير المهني المقدمة من مؤسسة قطر الدولية. للمزيد من المعلومات:

<https://www.qfi.org/grants/>

## البرنامج يستهدف المعلمين الذين

- يُدرّسون اللغة العربية للناطقين بغيرها
- يرغبون في الابتكار داخل فصولهم الدراسية
- يبحثون عن الإلهام وبناء العلاقات المهنية
- يهتمون بالتطوير الذاتي والنمو المهني

## استثمارك في تطويرك المهني

٩٣٠ يورو شامل الجلسات، ورش العمل، الكتيّب، الموارد، الدعم المستمر، والضحة الحلوة!



Cohort 2026

# The Online TAFL Coaching Program



A unique and highly interactive group coaching program for those who wish to polish their teaching skills, and learn how to become more effective and engaging in their Arabic classroom. The first TAFL coaching program of its kind. Designed and conducted by Dr. Laila Familiar.

## TOGETHER WE WILL LEARN TO

- Build strong and inclusive classroom communities that build psychological safety and a sense of belonging
- Utilize principles of psychology and neuroscience to facilitate Arabic language learning and build teacher's confidence
- Implement backward design methodology in curriculum development and instructional unit creation
- Distinguish between language fluency and accuracy activities, and achieve balance between both
- Implement strategies that develop integrated language skills
- Train learners for intercultural competence & communication appropriateness
- Leverage technology & AI tools to design tasks & lesson plans
- Develop diverse assessment methods that measure various aspects of student language performance
- Manage time efficiently to achieve professional balance and personal well-being

## GUEST SPEAKERS AND WORKSHOP FACILITATORS



### Emma Trentman

University of New Mexico  
Associate Professor of Arabic



### Nisrine El Makkouk

Kamkalima  
Founding Member and Executive  
Director



### Alaa Hasan

Zayed University  
Lecturer of Arabic Language

## ABOUT THE PROGRAM

### Program's Structure

- Weekly live sessions with Dr. Laila Familiar
- Monthly guest speakers & workshop facilitators
- Private social media groups to consult peers & facilitator
- Curated list of inspiring readings & resources
- Collaborative and supportive community of Arabic teachers
- Hands-on tasks and activities
- Monthly live office hours
- **FREE** booklet with exercises & prompts
- **BONUS:** Monthly office hours during Spring 2026!

### Cohort Size

- Cohorts are limited to 10 participants to ensure maximum interaction and benefit. **APPLY NOW!**

### Dates and Times

- 10 January – 9 May 2026
- Every Saturday at 4-6:30 PM Abu Dhabi time
- **Total: 45 live hours + office hours**

\*No sessions will be held on the following days: February 7, March 14 & 21, April 11



Cohort 2026

# The Online TAFL Coaching Program



A unique and highly interactive group coaching program for those who wish to polish their teaching skills, and learn how to become more effective and engaging in their Arabic classroom. The first TAFL coaching program of its kind. Designed and conducted by Laila Familiar.

## FAQ

### • Who can apply for the program?

The Spring 2025 is exclusively open for university-level and high school teachers of Arabic as a second language.

### • What language is used for content delivery?

An intermediate form of Arabic between MSA and اللهجة البيضاء , and English.

### • What platform is used for the meetings?

Live sessions, office hours, and workshops will take place on Zoom. Participants must use a computer with the latest Zoom version.

### • Are cameras required during sessions?

To ensure that everyone is fully engaged and included in this community, we ask that participants keep their cameras on. If you are uncomfortable interacting with colleagues on camera, or you can't commit to this requirement, this program is not for you.

### • Are sessions going to be recorded?

No. But key materials and activities will be shared in case you have to miss a session.

### • When is payment due?

27th of December, 2025. Enrollment is limited to 10 teachers.

### • Is there a cancellation policy?

Cancellation 7-13 days before the start date: 50% refund  
Less than 7 days before start: No refund

### • Are training certificates provided?

Training certificates are available for those who request it. To receive the certificate, you must attend at minimum 12 out of 14 sessions.

### • How do I register?

Send an email to [contact@lailafamiliar.com](mailto:contact@lailafamiliar.com) or click on the link at the bottom of the flyer.

## Sponsors



## Funding & Scholarships

- University-level educators from economically disadvantaged countries are encouraged to apply for the program. This initiative provides up to 75% tuition fee reduction for one qualified teacher.
- Arabic teachers at state-funded secondary schools in North America, Europe, or the UK can apply for Qatar Foundation International's Teacher Professional Development Grants. More info at <https://www.qfi.org/grants/>.

## Designed for Educators Who

- Teach Arabic as a World Language
- Want to innovate in their classroom
- Seek inspiration & connection
- Care about professional growth

## Investment

**\$930** Covering sessions, workshops, booklet, resources, support and fun!

